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محمد مهدی اسماعیلی درباره انتقاداتی که نسبت به ارائه 
پروانه خبرنگاری به خبرنگاران مطرح شده و بیان می شود 
که این پروانه صف خبرنگاران را از یکدیگر جدا می کند و 
به اصطلاح خودی و غیرخودی می شوند، گفت: اساسا این 
بحث با دغدغه حفظ امنیت شغلی خبرنگاران در ارتباط 
است نه کار ما. چرا؟ گزارشی را خدمت رئیس جمهور دادم 
گفتم ما ابتدای دولت ۴ هزار خبرنگار داشتیم که در مرداد 
ماه به ۸ هزار و ۵۰۰ نفر رســیدند و با تسهیلاتی که ارائه 
دادیم الان به یازده هزار و ۵۰۰ نفر رســیده اند و در حال 
حاضر برای یازده هزار و ۵۰۰ نفر در صندوق هنر خدمات 

بیمه ای را انجام می دهیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی تاکید کرد: ما یک لایحه 
جامع رســانه ای را داشــتیم تقدیم مجلــس می کردیم 
امــا روندش در مجلس بســیار طولانی بود )همان لایحه 
مطرح شده در دولت قبل( آمدیم این بحث را در آئین نامه 

خودمان گنجاندیم. الزامی هم نداریم هرکس خواســت 
می آید پروانه یا کارت خبرنگاری می گیرد، هرکســی هم 

خواست نگیرد.
وی دربــاره این که دریافت پروانــه خبرنگاری چه مزیتی 
برای اهالی رسانه دارد، عنوان کرد: آن هایی که شناسایی 
می شوند مشخصات صنفی شان ثبت می شود. مگر الان که 
یازده هزار و ۵۰۰ نفر را در صندوق هنر بیمه کردیم کسی 
تا حالا اعتراض کرده که مســئله سیاسی و یا غیرسیاسی 
مطرح شــده اســت که بگویند فلان خبرنگار برای فلان 
روزنامه اســت و فلان خبرنگار بــرای روزنامه دیگر؟ من 
احساس می کنم سوءتفاهم شده است. حال من این حرف 
را کجا زدم؟ در تبریز خبرنگاران گله داشتند که ما امنیت 
شغلی نداریم من گفتم ما موضوع را دنبال می کنیم تا همه 

خبرنگارانی که کار خبری انجام می دهند فارغ از گرایش 
سیاسی ســاماندهی شوند. اسماعیلی تاکید کرد: من آدم 
صریحی هســتم و صریح صحبــت می کنم و هیچ حرف 
غیرشفاف و درگوشی هم ندارم، مگر در این دولت ۴ هزار 
نفر خبرنگار را یازده هزار و ۵۰۰ نفر کردیم یک نفر در این 
جماعت پیدا شد که بگوید من را به خاطر گرایش سیاسی 
عضو صندوق هنر نکرده اند؟ این پروانه هم همان است. ما 
داریم صندوق را قانون مندتر می کنیم تا به جز این یازده 

هزار و ۵۰۰ نفر بقیه خبرنگاران هم شناسایی شوند.
وی درخصــوص این کــه مطــرح می شــود دادن پروانه 
خبرنگاری باید توســط نظام صنفی صورت گیرد دیدگاه 
وزارت ارشــاد در این خصوص چیست، بیان کرد: به نظام 
صنفی اعتقاد دارم و قبول هم دارم اما نظام صنفی نیاز به 

قانون دارد، قانون فرآیندش طولانی مدت است و من باید 
بایستم بگویم خبرنگاران ۳ سال صبر کنند و ببینند قانون 
تصویب می شــود یا خیر؟ می خواهم امروز این خدمات را 
به خبرنگاران بدهم آن قانون هم ان شــاالله اگر سر وقتش 

تصویب شد، چه بهتر. 
اســماعیلی ادامه داد: ما البته نیازی به تشــویق دوستان 
نداریم اما دوست داریم اگر مسئله ای مطرح می شود من 
که در اختیار دوســتان هستم یک روز صبر کنند و از من 
ســوال کنند. مشــاهده می کنم برای یک خبر که ناقص 
می آید کلی مصاحبه و کلمات عجیب و غریب اســتفاده 
می کنند! ما مگر این کاره هستیم؟ ما ۴ هزار خبرنگار اول 
دولت در صندوق هنر داشتیم در حال حاضر یازده هزار و 
۵۰۰ نفر شده اند. هر خبرنگاری کار خبری انجام می دهد 
عزیز ماســت و روی چشم ما جا دارد و ما هم موظفیم به 

آن ها خدمات بدهیم.

اسماعیل  ســید  حجت الاسلام والمسلمین 
خطیب وزیر اطلاعات در گردهمایی اعضای 
هیات هــای نظارت اســتانی که بــا عنوان 
همایش »انتخابات قوی، منظم و مؤثر« در 
شهر مشــهد مقدس برگزار شد خاطرنشان 
کــرد: رهبر معظــم انقلاب دســتگاه های 
امنیتــی و اطلاعاتــی را مکلف بــه جهاد 
تفاهم کردند که این هم افزایی، مشــارکت، 
انســجام و همراهی امروز ثمره اش پیروزی 
و قدرتمندی نظام جمهوری اســلامی ایران 
است که باید تلاش کنیم این اقتدار امنیتی 
که به برکت همگرایی به وجود آمده تداوم 
پیــدا کند. جــا دارد از همه دســتگاه های 
نظامی، انتظامی، قضائی، امنیتی، اطلاعاتی، 
وزارت کشور، دادگستری ها و دادستان ها که 

در این زمینه تلاش کردند، تشکر کنیم.
در  گفــت:  همچنیــن  اطلاعــات  وزیــر 
روزهای گذشــته مردم در برابر توطئه ها و 
آشــوبگری های دشمنان که به منظور تداوم 
جنــگ ترکیبــی در کشــور طراحی کرده 
بودند، پیروز شدند که این را مدیون حضور 
مــردم و رهبری های مقــام معظم رهبری 
هســتیم که هر روز با پیام، حکمت، نظر و 
نگاهشان توانستند در مقابل تمام توطئه ها و 
فتنه هایی که دشمنان به شکل دسته جمعی 
و برنامه ریزی شده انجام می دهند، بایستند و 

به شکست وادارند.
ناکامی بزرگ دشمنان 

در روزهای گذشته
خطیب در ادامه به بیان برخی از اتفاقات و 
حوادثی که در یکی دو ماه گذشته به منظور 
مقابله با طراحی های دشمنان شکل گرفت، 
پرداخت و گفت: دشــمن در سال گذشته 

تمام امکاناتش را برای ایجاد اجماع جهانی 
علیه جمهوری اسلامی به کار گرفت. بیش 
از ۵۰ ســرویس اطلاعاتی در سال گذشته 
بدین منظور با یکدیگر همفکری و همکاری 
کردند. بیش از ۲۰۰ رســانه نیز به شــکل 
مســتقیم و مداوم در این جهت فعال بودند 
و تحریم هــا و فشــارهای همه جانبه را نیز 

تشدید کردند. 
وزیر اطلاعات اضافه کرد: دشمن تلاش کرد 
با افزایش فشــارها و تحریم ها در موضوعات 
مختلف یک همگرایی علیه ایران ایجاد کند 
تا آشوب ها و اغتشــاش ها را تداوم ببخشد، 
بحران امنیتی ایجاد کند و آن را تا انتخابات 
اطلاعاتی  امنیتــی،  نیروهای  ادامه دهــد. 
و نظامــی و انتظامی با اشــراف و آگاهی از 
برنامه دشــمنان، تلاش کردنــد با اقدامات 
اطلاعاتــی و عملیاتی آن ها را ناکام بگذارند 

که خوشبختانه موفق شدند.
وی اعلام کرد: یکی از راهکارهای دشمنان 
ایجــاد حرکت هــای ایذایی و تروریســتی 
در داخــل کشــور بود تا بی ثبات ســازی و 
امنیت زدایی را رقــم بزنند که این اقدامات 
تروریســتی مقدمه ایجاد آشوب مجدد در 
کشــور بود. اروپا، دانمــارک، هلند، آلمان، 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی به طور مداوم 
در این عملیات ها نقش داشتند و تلاش های 
زیادی در این رابطــه انجام دادند که ناکام 
ماندند. وزیر اطلاعات در ادامه خاطرنشــان 
کرد: دشمن تلاش کرد تا بین گروه ها و افراد 
ضدنظام وحدت و همگرایی به وجود بیاورد، 
اما در این رابطه نیز ناکام ماند؛ به طوری که 
نوچه هایشان مجبور می شوند علنی بگویند: 
به ما می گویند برو گم شــو. صوت هایی از 

اختلافــات آن هــا و موضع گیری هــا علیه 
خودشان منتشر شد که استیصال خودشان 
را بیــان کردند و در ادامــه نیز صوت های 
دیگری منتشر خواهد شد. دشمن در سال 
جدید تلاش داشت تا سیاستی واحد به همه 
آن ها ابلاغ کند که مهمترین رکن آن اجرای 
عملیات های تروریســتی و ناامن سازی بود. 
بنابراین به نوعی بین داعش، تجزیه طلب ها، 
منافقین، سلطنت طلب ها و گروه های نوپدید 

همگرایی به وجود آمد.
وزیــر اطلاعات خبر داد: بر اســاس اقدامی 
که سپاه پاسداران در اقلیم کردستان عراق 
انجام داد، توافق نامه شش ماهه ای بین ایران 
و عراق به وجود آمد تا گروهک ها خلع سلاح 
شــوند. در روزهای پایانی، سرکنســولگری 
آمریکا در اقلیم کردســتان کــه بزرگترین 
سرکنسولگری آن کشور در دنیاست، سران 
اقلیم را تهدید کرد که اگر تجزیه طلب ها را 
خلع ســلاح و از ورود به ایــران منع کنید، 

کمک های مالی مان را قطع خواهیم کرد.
جزئیات خنثی سازی بمب گذاری های تهران

وزیر اطلاعات در بخش دیگری از سخنانش 
از افزایش چشــمگیر قاچاق سلاح به کشور 
در ماه های گذشته به منظور ایجاد آشوب و 
ناامنی خبر داد که بسیاری از محموله های 
قاچاق کشــف و اعضای آن توســط سپاه، 

فراجا و وزارت اطلاعات دستگیر شدند.
وی خاطرنشــان کرد: دشمنان و گروهک ها 
کارگاه هایی به منظور ســاخت بمب  و... در 
داخل کشــور نیز فعال کردند. این کارگاه ها 
در شهرهای مختلف شناسایی و عوامل آن 
دستگیر شدند. در ایام اربعین می خواستند 
۳۰ بمب به صورت همزمان در تهران منفجر 
کنند کــه در اطلاعیه وزارت اطلاعات بدان 
اشاره  شــد. ازجمله می خواستند در مسیر 
راهپیمایی و الباقی را در ســایر مکان های 
عمومی منفجر کنند. بمب ها زمان دار بود و 

با موبایل منفجر می شد.
خطیب افزود: دشمنان در این رابطه به دنبال 
ایجاد کشته سازی بودند و اطلاعیه هایی نیز 
آماده کرده بودند کــه در آن آمده بود این 
اغتشاشات  کشته های  به تلافی  کشته سازی 

اســت تا به  نظام نسبت دهند. تعداد زیادی 
از دستگیرشدگان از گروهک های تکفیری و 
تجزیه طلب بودند که در کشورهای منطقه 

آموزش دیده بودند.
کشف فتنه انگیزی دشمنان در زاهدان

وزیر اطلاعات در ادامه از کشف عملیات های 
انتحاری در میان مردم طی روزهای گذشته 
خبــر داد و گفت: دشــمنان در بازه زمانی 
هشتم مهر ماه تلاش داشتند تا چند مولوی، 
پاســدار، قاضی و... را در کشور ترور کنند و 
طرفین را مقصر این حادثه جلوه دهند و به 

اختلافات قومی و مذهبی دامن بزنند.
خطیب تصریح کرد: دشمنان به دنبال ناامن 
کردن مرزهای شرقی کشور هستند و لازم 
است علمای شــیعه، اهل سنت و مسئولان 

هوشیار باشند.
وی هشدار داد که دشمنان به دنبال تداوم 
فتنه گری تا زمان برگزاری انتخابات هستند 
تا اختلافات درونی و اغتشاشــات جدید به 
وجود آورند. همه باید بــرای برگزاری امن 
انتخابات تلاش کننــد تا همگرایی ها تداوم 
پیــدا کند و از تــداوم فتنه گری جلوگیری 

شود.
ضربه بزرگ به شبکه سازی دشمنان

وزیر اطلاعات با بیان این نکته که نیروهای 
اطلاعاتــی اقدام تهاجمی علیه دشــمن را 
نســبت به اقــدام تدافعــی در اولویت قرار 
داده اند، گفــت: این رویکرد موجب پیروزی 
در بســیاری از عرصه ها شده و دشمنان را 
ناکام گذاشــته است. دشمنان و سران رژیم 
صهیونیســتی نیز معترف انــد که نیروهای 
امنیتــی ایــران در عرصــه تهاجمی موفق 
هســتند. امروز نتانیاهو با وحشت از ایران 
ســخن می گوید. ژنرال هایشان هم از صدها 
برابر شدن حملات ایران سخن می گویند و 
این را بزرگترین چالش می دانند. تهدید به 
ترور نشان دهنده هراس رژیم صهیونیستی از 

ایران است.
خطیب اضافه کرد: وحشــت آن ها موجب 
شــده تا فهرستی برای ترور تهیه کنند و بر 
عهده بگیرنــد. آن ها نمی دانند که نیروهای 
ایران بزرگ شده شاگردان و رهروان یارِ امام 

هستند که فرمودند بکُشــید ما را، ملت ما 
بیدارتر می شود، نظام مقتدرتر خواهد شد، 
نظام ثبات پیــدا می کند. این شــهادت ها 
توانســته باعث رشد و پیشــرفت نظام در 
مقابل دشمن شــود. یک روزی با شهادت 
ســردار دل ها، شهید سلیمانی گفتند که ما 
یک تهدید فوری را از جهان برداشتیم. اعلام 
کردند ما به تروریســم خاتمه دادیم. امروز 
جایگزین و جانشین ایشان، سردار پرافتخار 
سردار قاآنی را هم تهدید به ترور می کنند. 
اگر خاتمــه دادید چرا دوبــاره می خواهید 
دســت به ترور بزنید؟ اینها استیصالی است 
کــه آنها از اقتــدار نظام ما بــه آن گرفتار 
هســتند. وی با تمجید از اقدامات ســپاه و 
یادآوری این ســخن رهبــر معظم انقلاب 
که ســپاه بزرگترین سازمان ضد تروریستی 
جهان است، عنوان کرد: پاسداران شاگردان 
نسلی هستند که حماسه بزرگ دفاع مقدس 
را رقم زدند. همان طور که آن نســل دشمن 
را زمین گیر کرد، این نســل نیز دشمنان را 
زمین گیر کرده و به استیصال کشانده است.

خطیب گفت: دشــمنان پس از ناکامی های 
فــراوان اکنــون تلاش دارند بــا روش های 
ایذایی و تروریستی در روابط ما با کشورهای 
دیگر اخلال ایجــاد کنند که تاکنون موفق 
نشــده اند. دولتمردان آمریکا در توصیه های 
راهبــردی پیرامون ایران تأکید دارند که در 
مســیر توســعه روابط ایران و جهان خللی 

ایجاد شود.
ضرورت تلاش همگانی

برای تحقق راهبردهای انتخاباتی
خطیب در پایان خاطرنشان کرد: دشمن با 
بیان برخی واژه ها و اصطلاحات در حوزه های 
تغییر و اصــلاح به دنبال تغییر هویت نظام 
جمهوری اسلامی است که متأسفانه برخی 
نیــز در داخل آن حرف ها را تکرار می کنند. 
مردم نشان دادند که از بعضی از سردمداران 
این جریان عبور کردند و آن ها دیگر جایگاه 
چندانی ندارند و آنهایی که سیاســت های 
دشــمن را در چارچوب تغییر قانون اساسی 
دنبال می کنند در جهت از بین بردن هویت 

جمهوری اسلامی ایران هستند.

توضیحات وزیر ارشاد درباره ارائه پروانه خبرنگاری

وزیر اطلاعات تشریح کرد

جزئیات خنثی سازی بمب گذاری های تهران

آملی لاریجانی: 

کسی که ردای پیغمبر پوشیده است باید دروغ بگوید؟
آیــت الله صادق آملی لاریجانی در ســخنانی با رد نــگارش نامه ای از مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام به رهبری انقلاب و در مخالفت با نظر ایشان درباره 
وضعیت اعتبار اســناد غیر رسمی اظهار کرد: برخی این جور القا کردند گویی 
ما نامه ای به رهبری انقلاب دادیم و گفته ایم حرف شــما را قبول نداریم و بعد 
رهبری گفتند اگر مجمع تشــخیص، مصلحــت یقینی مورد نظر من را قبول 

ندارند، هر چیزی که خودشان تشخیص می دهند عمل کنند.
او ادامه داد: برخی فضا درســت می کنند. یکی کــه راجع به همه  چیز حرف 
می زنــد، می گوید باید خون گریه کنم اگر این حرف ]نامه مجمع تشــخیص 
مصلحت به رهبری انقلاب[ درســت باشد. دیگری می گوید آقای لاریجانی در 
برابر رهبری انقلاب شــرم کن! ]در حالی که[ ما نه جلســه داشتیم و نه نامه 

نوشته ایم.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با انتقاد از فضاسازی ها تصریح کرد: این 
چه حرف هایی اســت که می زنید؟ چرا آنقدر دروغ می گویید؟ کسی که ردای 
پیغمبر پوشــیده است، باید دروغ بگوید؟ ما طرح را معطل کرده ایم؟ پس این 
جلســات چه بوده است؟ ما مخالف نظر رهبری انقلاب نامه نوشته ایم و جلسه 

گذاشته ایم و مصوبه داشته ایم؟ چرا دروغ می گویید؟
آملی لاریجانی یادآور شد: ما نه جلسه داشته ایم و نه نامه نوشته ایم. عده ای از 
فضلا در حوزه علمیه قم که متدین و دغدغه مند هستند دور هم جمع شدند، 
طرح مجلس را دیدند، با کمیسیون حقوقی و قضایی مجمع تشخیص مصلحت 
جلســه گذاشتند، با پژوهشگاه شورای نگهبان جلسه گذاشتند، با خود همین 
کارشناســانی که این ادعاها را دارند جلســه گذاشتند و خود فضلا هم بحث 

کردند.
ای افزود: مجموعه خیلی خوبی زحمت کشیدند و برخی از ادعاهای مطرح شده 
را رد کردند. مثلًا اینکه گفته شــد هیچ  جای دنیا اســناد غیر رسمی حجت 
نیســت، این بندگان خدا زحمت کشیدند و گفتند این حرف خلاف است. در 
ذیل نامه خودشان هم وقتی آن پیشنهاد را دادند ]به رهبری انقلاب[ نوشتند 
که با این همه، نظر فقهی و رهنمودهای حضرت  عالی )رهبری انقلاب( برای ما 

و همه مسئولان ملاک عمل است.
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: حتی رئیس قوه قضائیه هم در 
جلسه با جامعه مدرسین حوزه علمیه قم توضیح داد، هم در کمیسیون حقوقی 
مکــرر گفت که ما کاری بــه بطلان معامله در واقع نداریــم. ما می گوییم در 
دســتگاه قضایی اگر کسی سند رسمی نداشت در مقابل اسناد رسمی، دعوی 
او را نپذیریم. این هم البته به حسب حکم اولیه شرع، مشکل است ولی خیلی 
فرق می کند تا اینکه کل معاملات را که فقها ۱۴۰۰ سال در کتب فقهی حکم 

کردند صحیح است، بگویید باطل است.
آملی لاریجانی در بخش دیگری از سخنانش تأکید کرد: وزیر اقتصاد برای من 
نامه نوشته اســت اما پیش از اینکه به دست بنده برسد در فضای مجازی آن 
را منتشر کردند. در آنجا گفته شده است که به نظر کارشناسان و نظر قطعی 
وزارتخانه، تنها ضمانت اجرای این مسئله، آن است که معاملات را باطل اعلام 
کنید. رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام اظهار کرد: این برادرانی که در 
قم زحمت کشــیدند، نامه محضر رهبری انقلاب دادند، در آن نامه گفتند که 
به نظر ما بدیل هایی هم می آید ولی نظر شــما ]رهبری انقلاب[ محکّم است. 
رهبری انقلاب هم گفتند اگر مجمع تشــخیص نظر قطعی من را قبول ندارد، 
نظر خودش را بدهد. در این فضا، حرف حکیمانه و مدبرانه ای مطرح شده است. 

حرف به این قوت، منطق و حکمت چرا آتش به جان شما انداخته است؟

اطلاعیه دانشگاه تهران درباره تعلیق حقوقدان معروف 
در اطلاعیه دانشگاه تهران آمده است: صرف نظر از اظهارات و ادعاهای محسن 
برهانی در گفت وگو با یکی از رسانه ها، جهت تنویر افکار عمومی درباره دلایل 
تعلیق ایشــان، به اطلاع می رســاند: تعلیق آقای دکتر محسن برهانی توسط 
هیئت بدوی رســیدگی به تخلفات انتظامی اعضای هیات علمی انجام شده و 
پرونده قضایی ایشان نیز توسط دستگاه های مسئول متعددی در دادگاه ویژه 

روحانیت مطرح شده است.
تعلیق نامبــرده وفق مقررات مربوط به تعلیق اعضــای هیات علمی )مصوب 
ســال ۱۳۶۴ مجلس شورای اســلامی( انجام شده است. مقررات رسیدگی به 
تخلفات اعضاء هیات علمی دانشگاه ها بر اساس قانون مصوب ۱۳۶۴ که در پی 
تقدیم لایحه ای از ســوی دولت وقت به مجلس شورای اسلامی، مورد تصویب 
قرار گرفت. لذا تعلیق ایشــان ارتباطی به اجرای مصوبات شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ندارد. آقای برهانی با اشاره به یک مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
که در سال ۱۳۹۳ به تصویب این شورا رسیده، تلاش نموده است این مصوبه 

را به عنوان یک تصمیم جدید و محدودکننده معرفی کند.

قالیباف نمایندگان را تهدید کرد
رئیس مجلس از نمایندگانی که در جلســات کمیســیون تلفیق لایحه برنامه 

هفتم توسعه شرکت نمی کنند، انتقاد کرد.
محمدباقر قالیباف در پایان جلسه علنی نوبت عصر روز یکشنبه گفت: بررسی ها 
نشان می دهد که نیمی از نمایندگان عضو تلفیق از ابتدای آغاز بررسی برنامه 
هفتم در جلســات کمیسیون تلفیق شرکت نکرده اند که حتی به چند جلسه 

متوالی هم می رسد.
وی تاکید کرد: لیست افرادی که در جلسات کمیسیون تلفیق حاضر نشدند را 
به روسای کمیسیون ها اعلام می کنم. نمایندگانی که سه جلسه در کمیسیون 
تلفیق حاضر نشوند دیگر حق عضویت در کمیسیون ندارند و جایگزین روسای 

کمیسیون ها معرفی می شود.
وی بــا تاکید بر اینکه اکنون یک ســوم مجلس غایب هســتند، تصریح کرد: 
یکسری از نمایندگان با وجدان کاری در صحن هستند اما یکسری در صحن 
مجلس حضور ندارند. اگر یک نفر اکنون از جلســه خارج شود صحن مجلس 

شورای اسلامی از نصاب می افتد.

پزشکیان در مورد حضور اصلاح طلبان در انتخابات: 

هنوز خبری نیست! 
مســعود پزشــکیان نماینده تبریز در مجلس در مورد حضور اصلاح طلبان در 
انتخابات اسفندماه گفت: تا امروز خبری نیست زیرا تکلیف روشن نشده است و 

مشخص نیست شورای نگهبان چه کسانی را رد یا قبول کرده است.
محمود عباس زاده عضو کمیسیون امنیت ملی درخصوص ائتلاف اصولگرایان 
در انتخابات پیش رو گفت: ساختار جریان اصولگرایان در کشور به گونه ای است 
که نهایتا به اجماع خواهد رســید. حضور یا غیبت برخی افراد مهم نیســت و 

ساختار بیشتر از افراد موضوعیت دارد.

مجمع

دانشگاه

مجلس

انتخابات

گروه سیاســی- فخری سادات مسچی: 
سخنان چند روز گذشــته جمیله علم الهدی 
درباره بانوی اول از ســوی حامیــان دولت با 
واکنش های تندی روبرو شــده اســت. سال 
گذشته همسر رئیس جمهوری پس از سفر به 
نیویورک در مصاحبه ای سن درختان دانشگاه 
شهید بهشتی را از تاریخ آمریکا بیشتر عنوان 
کــرده بود، که واکنش های فراوانی را به همراه 
داشت. در هفته های گذشته نیز رئیسی باردیگر 
با ســفر به ینگه دنیا و ســخنرانی در مجمع 
عمومی ســازمان ملل متحد همسر خود را به 
همراه برد که این همراهی همچنان بحث داغ 

روز است. 
بانوی اول در ایران هست یا نیست؟

جمیله علم الهدی در جشــنواره بین المللی 
خورشــید، در واکنش به دعوت مجری این 
جشــنواره که او را »بانوی اول« خطاب قرار 
داده بود، به جای نفی اصل این خطاب، گفت: 
»من تازه متوجه شــدم که بنده را به عنوان 
بانــوی اول معرفــی کرده اند. لازم اســت 
توضیح دهم در ســاختار جمهوری اسلامی 
ایران بانوی اول همســر رهبر معظم انقلاب 

هستند.«
این ســخنان باعث واکنش مهدی فضائلی 
عضو دفتر نشــر آثار رهبر انقلاب شد که در 
توییتی نوشت:»خطاست که برای تکریم از 
الگوی نابجای بیگانگان کپی برداری کنند.«

البته روز چهارشــنبه گذشــته نیز روزنامه 
همشــهری در مطلبــی با عنوان »همســر 
رئیســی چه تصویری را شکست؟« اقدام به 
حمایت همه جانبه از خانم علم الهدی کرده 

بود.
در این مطلب روزنامه همشهری که وابسته 
به زاکانی شــهردار تهران اســت به مقایسه 
وی با شــهین دخت مــولاوردی، معصومه 
ابتکار و فائزه هاشــمی پرداخته بود و خانم 
علم الهدی را فــردی مترقی و ایجاد کننده 
تصویری جدید از زن مسلمان در رسانه های 

بین  المللی دانست.
اما در چرخشــی عجیب روزنامه همشهری 
روز شنبه در مقاله ای به قلم شهاب اسفندیار 
نوشــت: »نقد وضعیت زنان در جوامع غربی 
توسط خانم دکتر در مصاحبه با رسانه های 
غربی طبعا ارزشمند است، اما ایشان در این 
مصاحبــه چند جمله گفته اند که مناســب 
نبــود و بعضاً حاشیه ســاز شــد؛ اول اینکه 
گفته انــد: »در ایران مردان ترجیح می دهند 
از زنــان خود نخواهند کــه کار کنند و پول 

در بیاورند.«
ایــن روزنامــه در ادامه آورده اســت: »اولا 
مشخص نیست منبع و مستند چنین ادعایی 

چیست؟ 
ثانیاً چه لزومی داشــته ایشان به عنوان یک 
زن از طرف مردان ایران نظری اعلام کنند. 
ثالثاً مگر همه مــردان ایرانی از یک طبقه، 

گروه و طیف هستند؟ واقعیت این است که 
میلیون ها زن ایرانی در روســتاها و شهرها 
ناچارنــد برای کمک به تامیــن هزینه های 
زندگــی کار کنند و لذا مانند برخی طبقات 
دیگر نمی توانند براســاس حــق انتخاب و 
ترجیح شــخصی خود یا همسرشــان عمل 
کنند. رابعاً برخی زنــان - که احتمالا خود 
خانم دکتر هم از همین دســته هستند - با 
تصمیــم و اراده شــخصی تحصیلات عالیه 
داشته اند و در جامعه مشغول به کار شده اند.«

این روزنامه حامی دولــت که رئیس آن در 
انتخابات ریاســت جمهوری قول داده بود از 
خانواده خود در مناصب استفاده نکند اما تا 
پدر داماد وی در مســایل شهرداری دخالت 
می کند، ادامه می دهد: »طبعا همسر آنها هم 
ممکن است در این زمینه حمایت و همراهی 
کرده باشــد، اما این به معنای انتظار مالی از 
کار همسر نیســت. خامسا تأکید بر اهمیت 
نقش مادری و همســری نبایــد با تحقیر و 
تخفیف کار کردن زنان انجام شود. همانطور 
که رهبر فرزانه انقلاب فرمودند: »خانه داری 
به معنای خانه نشینی نیست«. لذا به دلایل 
فوق به نظرم بیان جمله فوق الذکر نامطلوب 
و حتی نقض غرض محسوب می شود و یک 

زن سیاستمدار آن را بیان نمی کند.«
این روزنامه تصریح می کند: »جمله عجیب 
دیگــری که خانم دکتــر علم الهدی در این 
مصاحبه بیان کرده اند، این اســت که »زنان 
ایران برخلاف زنان غرب برای به دست آوردن 
حقوق خود، مبارزه  نکردند؛ زیرا از این حقوق 

برخوردار بوده اند.«
این جمله ضمن اینکه بیانگر ناآشنایی ایشان 
با حــوزه تخصصی مطالعات زنــان و تاریخ 
مبــارزات و مطالبات حقوق زنــان در ایران 
اســت، زاویه دید زنی را تداعی می کند که 
انگار خود از همه حقوق و مواهب برخوردار 
بوده و از اوضاع و احوال زنان محروم، مظلوم 

و ستمدیده در جامعه خبر ندارد. 
شاید خانم دکتر علم الهدی این گونه نباشند 
و از ظلم ها به زنــان در برخی عرصه ها آگاه 
باشند، ولی بیان این جمله متأسفانه چنین 
تداعی ای ایجاد می کند که باز ناشی از همان 
فقدان مهارت و تجربه  در کنشگری سیاسی 
اســت. این جمله اخیر خانــم دکتر حتی 
بــا دیدگاه رهبر معظم انقــلاب درباره لزوم 

پیگیری حقوق زنان هم در تعارض است.«
برای همسر رئیس جمهوری در ایران 

جایگاه بخصوصی نیست
اما بعد از ســخنان اخیر همســر رئیســی، 
خبرگزاری اصولگرای تســنیم اولین رسانه 
ای بــود که به این موضــوع ورود کرد و در 
یادداشتی دلســوزانه اما کنایه آمیز نوشت؛ 
»اینکه تصوّر شــود با ریاست جمهوری یک 
فرد در ایران، برای همســر ایشــان، جایگاه 
بخصوصی به لحاظ ســاختار قانون اساسی 

کشور ایجاد می شود، قطعاً خطاست«.
پای سریال های کره ای

به سیاست ایران باز شد!
چهره های سیاسی نزدیک به دولت هم وارد 
جنجال »بانوی اول« شدند و پای سریال های 
کره ای را هم به ماجــرا باز کردند، آنچنان 
که علی اکبر رائفی پور حامی دولت با طعنه 
نوشت؛»متاســفانه ضریب نفوذ کی پاپرها و 
سریال های کره ای از اونی که فکر می کردیم 

بیشتره«.
جلیل محبــی دبیر پیشــین امربه معروف 
و نهی از منکر نیز در توییتی نوشــت: فیلم 

کره ای زیاد نبینید...
بانوی اول در آمریکا وجود دارد

روزنامه فرهیختگان نیز در مطلبی انتقادی 
آورده اســت: منع صریح رهبری بر حضور و 
نقش آفرینی اعضای خانواده از آنها تصویری 
کاملا موجه در افکار عمومی ایران ســاخته 
است. به خصوص درباره همسر رهبر انقلاب 
برخــلاف تقریبا تمــام چهره هــای مهم و 
درجه یک تاریخ انقلاب که نام و نشــانی از 
همسرشان یا حضوری رســانه ای از آنها در 
دســترس اســت، حتی یک تصویر ساده از 

ایشان وجود ندارد.
در ادامه این مطلب تصریح شده بار معنایی 
لفظ »بانوی اول« با هیچ توضیح و تفسیری 
ربطی به آداب سیاســی ایــران ندارد. اصل 
پذیرش این لفظ هم از سوی خانم علم الهدی 

عجیب است.
همه می داننــد در آمریکا این جایگاه وجود 

دارد و به نوعی فضایی مدرن در حکمرانی را 
به ذهن تداعی می کند.

ایــن روزنامه نزدیک بــه اصولگرایی خاطر 
نشان می کند: اگر هدف از کنش های خانم 
علم الهدی پوشــش ضعف های حکمرانی ما 
در حوزه زنان اســت، بهتر بود ایشان از نفوذ 
و جایگاه خاص خودش برای حل مســائل 

اساسی حوزه زنان استفاده کند.
واکنش ها به سخنان خانم علم الهدی 

در فضای مجازی
شهین دخت مولاوردی نیز که زمانی معاون 
امور زنان ریاســت جمهوری بوده در توییتر 
نوشــت: اورژانس غلغله است و دارم ویزیت 
میشــم، گوشــیم زنگ می خورد خبرنگار 
می پرســد می خواســتم نظرتــان را راجع 
به بانوی اول بپرســم می گویم در شــرایط 
مصاحبه نیســتم. چند دقیقه بعد زیر سِرُم 
شعر قیصر را زمزمه می کنم؛ ....دردهای من 
نگفتنی،  دردهای من نهفتنی است،  انحنای 

روح من،  شانه های خسته ی غرور من…
محمدرضا باقــری مجری صداوســیما نیز 
واکنش نشــان داد و نوشت: قرار به انتخاب 
بانوی اول باشــد، مادران و همسران شهدا 
در صدر لیست هستند، نه همسران مقامات 

سیاسی.
مالک شــریعتی نماینده مجلس نیز گفت: 
عنوان بانوی اول برازنده خانم ستاره سردشت 
و خانم حلیمه ربیعی اصل دو مادری هستند 

که ۹ شهید در دفاع مقدس تقدیم کردند.
احمــد جانجــان در توییتی نوشــت: خانم 

علــم الهدی نمی داند بانــوی اول ما فاطمه 
زهراســت؟ آقــازاده ایروانی نیــز در ایکس 
نوشت: درساختار کشــور شیعی بانوی اول 
همانی اســت که هزاران جوان طی ۸ سال 
با مددش نذاشــتن یک وجب خاکشــون را 

دشمن در یک جنگ نابرابر بگیره.
حسین حقی نیز در توییتی خطاب به خانم 
علم الهدی آورده اســت: همسر آقای رئیس 
جمهوری!اینکه قصد داری ادبیات بانوی اول 
رو تو کشور به نفع خودت راه بیاندازی، چرا 
از همســر رهبری که حتی ۴ تا عکس هم 
ازش نیست استفاده می کنی؟!چرا از ساختار 
جمهوری اسلامی مایه می ذاری؟بعد چرا تو 

گوگل می زنی عکس شما میاد.
احدبهجــت حقیقی نیز در ایکس نوشــت: 
اینکه در نهایت تواضع می فرمایید بانوی اول 

نیستید یعنی حتما بانوی دوم هستید!!!!
ســرکار خانم جمیله، بانوی اول شایســته 
مادرانی است که از جگرگوشه شان گذشتند 
تا شما امروز برکرسی باد آورده خانم زادگی 
بنشینید و بانوی اول و دوم فرمایید.با ارفاق 

فقط دختر بابا علم الهدی هستید! 
البته هنوز واکنشــی از سوی انسیه خزعلی 
معاون رئیس جمهــوری در امور بانوان که 
خود نیز از خانواده روحانیون اســت، منتشر 
نشده است. کارشناسان بر این اعتقادند که 
سخنان جمیله علم الهدی نشان از غربزدگی 
بخشی از اصولگرایان دارد و طبقه ای ظهور 
کرده اند که برخلاف ادعای مخالفت با غرب 

به دنبال الگوسازی از آنها هستند.

»مردم سالاری« واکنش ها به سخنان همسر رئیس جمهوری را بررسی می کند

روگردانی اصولگرایان از »بانوی اول«

روایت سردار قاآنی از نقش سردار سلیمانی 
در بازگشایی مسیر اربعین

 سردار اســماعیل قاآنی فرمانده سپاه قدس در مراسم تجلیل از موکب داران 
نمونه گفت: اربعین جایگاه با عظمتی است و به حول و قوه الهی و به همت شما 
هر ســال وسعت بیشتری پیدا می کند. ما در طول سال روزهای خاص زیارتی 

امام حسین را داریم. 
رادیو اربعین از مرحوم کافی صحبتی پخش کردند و ایشان گفتند که ۳۰ بار 
پیاده به زیارت امام حســین )ع( رفته ام. من از خانواده مرحوم کافی پرسیدم 

ایشان چند سال در نجف بودند پاسخ دادند پنج سال.
 یعنی تمام روزهای زیارتی را پیاده به زیارت رفته بودند؛ کافی شــدن فقط به 

درس خواندن نیست.
وی تاکیــد کرد: موکب داران مکرر به من بیــان کرده اند بچه های موکب دار 
ایرانی و عراقی همه حس می کنند این موکب ها که از زائران پذیرایی می کنند، 
یکی از قرارگاه هایی است که وجود امام زمان روزی از آن استفاده خواهد کرد.
سردار قاآنی ادامه داد: اربعین یکی از مظاهر زمینه سازی ظهور است و موکب 
داری یک رزمایش و لشکرکشی و ایجاد آمادگی است برای وقتی که امام زمان 
تشریف می آورند و موکب داران پیش قراولان تشکیل قرارگاه ها هستند. قداست 
اربعین با پاکی خدمت گذاران اربعین هر روز بیشتر می شود و دامنه اربعین هر 

روز افزایش پیدا می کند که ما باید مقدمات آن را فراهم کنیم.

دفاعی


